
P
e piaþa noastrã bancarã au

izbucnit, recent, noi ten-

s i u ni , banc he r i i f i i nd

foarte îngrijoraþi de efec-

tele pe care le-ar putea avea unele

dintre legile aflate în dezbatere în

Parlament, la momentul redactãrii

acestui articol, ºi care prevãd

adoptarea unor mãsuri de

protecþie a consuma-

torilor, dacã vor intra

în vigoare în forma

actualã.

Acestea urmãresc

plafonarea dobân-

zilor la 18% pentru

creditele de consum

ºi la de 2,5 ori mai mult

decât dobânda cheie pen-

tru cele ipotecare ºi imobiliare,

anularea rangului de titlu executo-

riu pe care îl au contractele de cre-

dit ºi limitarea valorii la care debi-

torul îºi poate recupera locuinþa de

la recuperator la cel mult dublul

preþului la care acesta din urmã a

cumpãrat casa de la bancã.

Iniþiativele legislative aparþin se-

natorului liberal Daniel Cãtãlin

Zamfir, care a intrat din nou în po-

lemici aprinse cu bancherii. Aceºtia

susþin cã efectele proiectelor de

lege în discuþie asupra economiei

ºi sistemului bancar vor fi negative.

"Preþul este direct proporþional

cu riscul, iar, odatã limitat preþul,

se limiteazã universul celor care se

calificã la riscul respectiv", a

menþionat, recent, Sergiu

Oprescu, preºedintele

Consiliului Director

al Asociaþiei Româ-

ne a Bãnci lor

(ARB), adãugând

cã perdanþii sunt

în principal clienþii

de bunã credinþã.

În opinia lui Sergiu

Manea, preºedintele Con-

siliului Patronatelor Bancare din

România (CPBR) ºi CEO BCR, "sco-

pul declarat al acestor iniþiative legi-

slative, respectiv protejarea consu-

matorilor de un preþ al creditului

care conduce la rate absolut necon-

trolate, este legitim ºi corect, dar

trebuie vãzut cum sã punem în

operã acest deziderat, într-un mod

efectiv ºi nu punitiv".

Beneficiile celor trei proiecte de

lege sunt limitate, iar efectele ne-

gative în domeniul creditãrii sunt

majore, apreciazã ºi Radu Graþian

Gheþea, preºedintele CEC Bank.

DANIEL ZAMFIR:
"E suficient atât amar
de ani cât bãncile ºi
IFN-urile au fost lãsate
sã îi jecmãneascã
pe români"

Senatorul liberal Daniel Cãtãlin

Zamfir susþine cã, în alte þãri,

dobânzile percepute de bãnci la

credite sunt plafonate, eviden-

þiind, totodatã, diferenþa mare care

existã la noi între dobânzile la cre-

dite ºi cele la depozite. Zamfir a

afirmat, în Parlament, cã depozite-

le bancare au o dobândã medie de

0,4%, dobânda medie perceputã la

credite depãºind 6%, în condiþiile

în care banii din depozite sunt uti-

lizaþi pentru creditare. Daniel Zam-

fir a menþionat, printre altele, cã

dobânda anualã efectivã în UE este

1,73%, iar în þara noastrã 6,10%.

Domnul Zamfir a declarat, în ple-

nul Senatului: "Vreau sã ºtiþi cã 14

þãri din Uniunea Europeanã au do-

bânzile la creditele ipotecare pla-

fonate. Dobânda medie în Româ-

nia este de 6,10%. Italia are 1,91%,

Spania 1,84%, Grecia 3,35%, la ju-

mãtate faþã de noi, Ungaria 3,71%.

A ieºit Banca Naþionalã argumen-

tând cã e riscul de þarã. De câþiva

ani buni BNR vorbeºte numai des-

pre asta. Mai apar ºi diverºi analiºti

economici «independenþi», care

spun cât de rãu o sã le fie românilor

dacã dobânzile vor scãdea ºi vom

avea ºi noi dobânzi aproape de ni-
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PLAFONAREA DOBÂNZILOR LA CREDITELE IPOTECARE ªI
IMOBILIARE - ÎN DEZBATERE PARLAMENTARÃ

Noile proiecte legislative
de protecþie a consumatorului

tulburã sectorul bancar

(continuare în pagina 24)

Daniel Zamfir a declarat, în
plenul Senatului: "Vreau sã
ºtiþi cã 14 þãri din Uniunea
Europeanã au dobânzile la

creditele ipotecare
plafonate. Dobânda medie
în România este de 6,10%.

Italia are 1,91%, Spania
1,84%, Grecia 3,35%, la

jumãtate faþã de noi,
Ungaria 3,71%. "

Angela
Manolache, partener
KPMG: "Unele bãnci

ar putea chiar sã renunþe
complet la acordarea de

credite, dacã nu vor putea
acoperi costurile de

creditare".
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velul mediei UE. Eu în filmul ãsta

prost am trãit ºi la Legea dãrii în

platã. În SUA, absolut toate statele

au dobânzile plafonate. Ca atare, e

suficient atât amar de ani cât bãnci-

le ºi IFN-urile au fot lãsate sã îi jec-

mãneascã pe români. Dacã BNR a

închis ochii în toþi aceºti ani, cred cã

noi avem obligaþia sã intervenim".

Florin Dãnescu, preºedintele exe-

cutiv al Asociaþiei Române a Bãncilor

(ARB), i-a rãspuns liberalului, pre-

cizând cã nicio þarã membrã a Uniu-

nii Europene nu a propus o lege a

plafonãrii dobânzilor similarã cu ini-

þiativa sa. 14 state din 28 nu au o

lege în acest sens, 10 þãri raporteazã

dobânda la o medie a pieþei, iar 4

dintre ele au o abordare exogenã,

raportând dobânzile la unele

dobânzi cheie, dar nu la dobânda

bãncii centrale, susþine Dãnescu,

precizând cã aceste limitãri privesc

doar unele produse bancare.

RADU ZILIªTEANU:
"Plafonarea
dobânzilor va
distorsiona piaþa
imobiliarã"

Bãncile care activeazã pe piaþa no-

astrã îºi vor reorienta resursele cã-

tre sistemele bancare din alte þãri,

dacã proiectul plafonãrii dobânzilor

va fi aprobat în forma actualã, este

de pãrere Ion Radu Ziliºetanu, doc-

tor în economie. Domnia sa ne-a

precizat: "Bãncile nu vor renunþa la

creditare, dar vor cãuta alte plasa-

mente. Având în vedere cã majori-

tatea instituþiilor de credit care fun-

cþioneazã în România fac parte din

grupuri bancare multinaþionale, o

sã asistãm la o redirecþionare de re-

surse dinspre sistemul nostru ban-

car cãtre alte sisteme bancare,

unde nu existã asemenea restricþii.

Specialistul ne-a precizat: "Dacã

efectele Legii dãrii în platã depin-

deau de volumul dãrilor în platã,

plafonarea dobânzilor la credite ar

conduce la o distorsionare clarã a

pieþei dobânzilor bancare, ceea ce

va avea consecinþe serioase asupra

acelora pe care legea spune cã-i

apãrã. Vom asista la o restrângere

importantã a creditãrii, iar bãncile

se vor orienta cãtre alte produse

din care sã câºtige".

În opinia lui Radu Ziliºteanu, cel

mai important lucru este cã, prin-

tr-o astfel de mãsurã, "am ajunge

sã reglãm dobânzile bancare dupã

o dobândã stabilitã administrativ":

"Ne întoarcem la economia planifi-

catã de pe vremea lui Ceauºescu".

În acest context, piaþa imobiliarã

va fi ºi ea afectatã, mai considerã

domnul Ziliºteanu, care subliniazã:

"Creditele care conteazã, adicã

cele ipotecare, vor fi afectate, iar

când volumul de creditare scade,

cererea solvabilã de pe piaþa imo-

biliarã scade ºi ea ºi atunci vom

asista din nou la distorsiuni pe pia-

þa imobiliarã. Noi vrem sã bancari-

zãm economia ºi, practic, printr-o

astfel de mãsurã, îndepãrtãm lu-

mea de sistemul bancar ºi deban-

carizãm economia.

Acestea sunt iniþiative fãcute în

laboratoarele unor minþi care nu

cunosc domeniul bancar".

Menþionând cã unul dintre efec-

tele plafonãrii dobânzilor va fi înãs-

prirea condiþiilor de creditare,

Radu Ziliºteanu considerã cã, deºi

este foarte bine sã avem un avans

mai ridicat, foarte mulþi clienþi nu

au aceºti bani ºi, deci, vor avea ac-

cesul tãiat la creditare. "Sunt con-

vins cã mai existã o mulþime de

alte efecte la care nici mãcar nu ne

gândim", conchide domnia sa,

apreciind: "Eu nu ºtiu de vreo þarã

normalã care sã practice o astfel de

mãsurã. Pentru IFN-uri, într-adevãr

ar fi fost o mãsurã de protecþie, dar

la bãnci nu era necesarã".

FMI: "Iniþiativele
legislative care
afecteazã sistemul
financiar ar trebui
evitate"

Fondul Monetar Internaþional

(FMI) a recomandat evitarea iniþiati-

velor legislative care vizeazã plafo-

narea dobânzilor la credite ºi a pre-

þurilor la care persoanele fizice pot

rãscumpãra datoriile achiziþionate

de terþe pãrþi. Fondul aratã: "Iniþiati-

vele legislative care afecteazã siste-

mul financiar ar trebui evitate. Mai

multe iniþiative recente, dacã ar fi

adoptate, ar reduce creditul oferit

economiei reale ºi ar încetini rezol-

varea problemei creditelor neper-

formante, afectând în mod negativ

stabilitatea financiarã. Printre aces-

te iniþative se numãrã propunerile

privind limitarea dobânzilor la cre-

ditele pentru gospodãrii ºi a preþu-

rilor la care persoanele fizice pot rãs-

cumpãra datoriile achiziþionate de

terþe pãrþi".

Bãncile din România sunt bine

capitalizate, iar rata creditelor ne-

performante (NPL) a scãzut la 6,4%

din totalul împrumuturilor în de-

cembrie 2017, aproape de media

UE, se aratã în documentul publi-

cat, recent, de Fondul Monetar

Internaþional (FMI).

Instituþia financiarã avertizeazã

cã noi potenþiale riscuri la adresa

stabilitãþii financiare vin din expu-

nerea ridicatã a bãncilor la sectorul

imobiliar ºi la obligaþiunile suvera-

ne ale României, din finanþarea

bãncilor în valutã ºi din creºterea

rapidã a creditorilor financiari

non-bancari. Pentru întãrirea supli-

mentarã a sistemului financiar din

România, FMI recomandã o limita-

re a DSTI (debt service to income -

raportul serviciului datoriei în venit

n.r.) la creditarea ipotecarã, care ar

atenua riscurile din expunerea

bãncilor la sectorul imobiliar.

"Propusa limitare a DSTI poate

îmbunãtãþi situaþia celor care iau

împrumuturi ºi ar trebui impusã la

toate creditele ipotecare, inclusiv la

programul Prima Casã. Este bineve-

nitã strategia Guvernului de a reduce

gradual programul", menþioneazã in-

stituþia financiarã internaþionalã.

De asemenea, FMI avertizeazã cã

sistemul bancar din România este

vulnerabil la pierderi, în eventuali-

tatea unei creºteri semnificative a

ratelor dobânzilor.

KPMG:
"Adoptarea proiectelor
de lege va conduce la
încetinirea creºterii
economice, la scãderea
consumului ºi a
investiþiilor, precum ºi la
diminuarea veniturilor
la bugetul de stat"

ARB ºi CPBR au comandat cãtre

KPMG un studiu al efectelor pe
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Sergiu Manea:
"Scopul declarat al acestor

iniþiative legislative, respectiv
protejarea consumatorilor de

un preþ al creditului care
conduce la rate absolut

necontrolate este legitim ºi
corect, dar trebuie vãzut cum

sã punem în operã acest
deziderat, într-un mod efectiv

ºi nu punitiv".

În opinia lui Radu Ziliºteanu,
cel mai important lucru este
cã, printr-o astfel de mãsurã,

"am ajunge sã reglãm
dobânzile bancare dupã o

dobândã stabilitã
administrativ": "Ne întoarcem
la economia planificatã de pe

vremea lui Ceauºescu".



care le-ar avea adoptarea celor trei

texte de lege.

Printre altele, studiul relevã fap-

tul cã, atât impactul individual, cât

ºi cel cumulat al proiectelor de

lege aflate în discuþie ar putea con-

duce la încetinirea creºterii econo-

mice, la scãderea consumului ºi a

investiþiilor, precum ºi la diminua-

rea veniturilor la bugetul de stat,

conform comunicatului industriei

bancare, ce subliniazã: "Principale-

le efecte cuprinse în studiul de im-

pact sunt reprezentate de:

ü Înãsprirea condiþiilor de credita-

re/reducerea creditãrii cu impact di-

rect asupra reducerii consumului

(achiziþii de locuinþe, bunuri de folo-

sinþã îndelungatã ºi bunuri de larg

consum) ºi a avuþiei nete a populaþiei;

ü Reducerea creditãrii pentru

achiziþia de locuinþe, ce poate creºte

presiunea asupra pieþei imobiliare;

ü Adâncirea diferenþelor dintre

clasele sociale;

ü Alterarea comportamentului la

platã al consumatorilor;

ü Reducerea accesului la credita-

re al populaþiei, cu potenþial de

propagare la nivelul de ansamblu

al economiei -, cu beneficii limitate

în planul protecþiei consumatorilor;

ü Limitarea capacitãþii instituþii-

lor de credit de utilizare a cesiunii

de creanþã în vederea gestionãrii

nivelului creditelor neperforman-

te, cumulatã cu apariþia litigiilor de

obþinere a titlului executoriu, care

vor conduce la încãrcarea supli-

mentarã a sistemului judiciar;

ü Creºterea creditelor neperfor-

mante ca urmare a creºterii duratei

ºi costurilor de recuperare, blocãrii

pieþei secundare ºi a modificãrii

comportamentului la platã al debi-

torilor, ceea ce poate conduce la

creºterea riscului de þarã;

ü Faptul cã, la nivel european

existã demersuri paralele de îmbu-

nãtãþire a cadrului de protecþie a

consumatorilor ºi de stimulare a so-

luþionãrii nivelurilor ridicate de cre-

dite neperformante, având în vede-

re cã acestea sunt considerate a re-

prezenta un risc la adresa stabilitãþii

financiare ºi a creºterii economice;

ü Reducerea profitabilitãþii ºi a

fondurilor disponibile pentru cre-

ditare;

ü Lipsa predictibilitãþii legislative

poate avea consecinþe negative

asupra mediului de afaceri ºi a in-

vestiþiilor".

În cazul propunerilor legislative

privind plafonarea dobânzilor ºi eli-

minarea caracterului de titlu execu-

toriu al unui contract de credit, stu-

diul KPMG aratã cã o potenþialã re-

ducere a creditãrii populaþiei cu 5%

ca urmare a diminuãrii capacitãþii

instituþiilor de credit de a finanþa

sectorul privat este estimatã sã con-

ducã la reducerea consumului cu

1,39%, a investiþiilor cu 0,17% ºi a

PIB cu 1,80%. În cazul propunerii le-

gislative privind limitarea valorii re-

cuperabile a creanþelor cesionate,

având în vedere potenþialul de di-

minuare a capacitãþii instituþiilor de

credit de a finanþa economia realã,

o potenþialã reducere a creditãrii

populaþiei ºi a agenþilor economici

cu 5%, conform estimãrilor, poate

sã conducã la reducerea consumu-

lui cu 2,19%, a investiþiilor cu 0,27%

ºi a PIB cu 2,84%.

În schimb, reducerea ratei credite-

lor neperformante la un nivel de 3%
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"Preþul este direct
proporþional cu riscul, iar

odatã limitat preþul, se
limiteazã universul celor
care se calificã la riscul
respectiv", a menþionat

Sergiu Oprescu, adãugând
cã perdanþii sunt în principal

clienþii de bunã credinþã. (continuare în pagina 26)



ar putea genera, pentru instituþiile

de credit, capital suplimentar de 6,3

miliarde lei, care ar putea susþine un

volum de credite suplimentar de 47

miliarde lei", conform KPMG.

Nivelul ridicat al neperformanþei

ar creºte riscul de þarã, putând ajun-

ge ºi la separarea ºi reorientarea in-

vestiþiilor strãine, este de pãrere

Angela Manolache, partener KPMG,

considerând cã aplicarea legilor în

discuþie ar afecta stabilitatea bãnci-

lor ºi ar conduce la ieºiri de capital

din zona financiarã, reducând con-

curenþa la nivelul sectorului.

Unele bãnci ar putea chiar sã re-

nunþe complet la acordarea de cre-

dite, dacã nu vor putea acoperi cos-

turile de creditare, avertizeazã re-

prezentantul KPMG, menþionând cã

am putea asista la o reorientare a

creditelor în valutã.

Potrivit doamnei Manolache, con-

sumatorii ar putea sã se confrunte

cu o limitare a gamei de servicii fi-

nanciare oferite de instituþiile de

credit, unele bãnci putând sã nu

mai prelungeascã, pentru anumiþi

clienþi, produsele de tip revolving,

cum sunt cardurile de credit ºi over-

draft-urile, sau ar putea sã decidã sã

renunþe la acordarea de perioade

de graþie la plata dobânzii pentru

cardurile de credit sau la furnizarea

de servicii conexe cu costuri zero.

De asemenea, produse de credita-

re precum creditele cu dobândã

fixã pe o perioadã mai îndelungatã

de timp ar putea fi retrase complet

din oferta bãncilor, potrivit studiu-

lui KPMG.

Printre altele, propunerile legisla-

tive genereazã incertitudini cu pri-

vire la perspectivele de profitabili-

tate ale instituþiilor de credit ºi de-

terminã creºterea cerinþelor de ca-

pital, ca urmare a limitãrii venituri-

lor ºi creºterii provizioanelor ºi a co-

sturilor interne.

Studiul KPMG mai aratã cã limita-

rea valorii pe care bãncile o pot re-

cupera de la clienþi dupã cesiona-

rea creanþelor va bloca piaþa secun-

darã a creditului, ceea ce va con-

duce la creºterea gradului de ne-

performante.
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"KPMG nu garanteazã cã informaþiile prezentate în studiu rãspund

obiectivelor oricãrei terþe pãrþi, alta decât ARB ºiCPBR", se aratã la fina-

lul lucrãrii comandate de bãnci, reprezentanþii KPMG arãtând cã "nu

datoreazã ºi nu acceptã nicio obligaþie faþã de terþele pãrþi care au acces

la studiu" ºi cã "nu va fi þinutã rãspunzãtoare pentru nicio pierdere, da-

unã sau cheltuialã de orice naturã cauzatã de utilizarea de cãtre terþe

pãrþi a studiului, a informaþiilor cuprinse în acesta sau a declaraþiilor

emise în legãturã cu acesta sau care sunt în alt fel o consecinþã a accesu-

lui terþelor pãrþi la studiu": "Dacã orice terþã parte doreºte sã se bazeze

pe studiu ºi pe declaraþiile formulate de KPMG în legãturã cu acestea, va

face acest lucru exclusiv pe riscul sãu".

urmare din pagina 25
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RADU ZILIªTEANU:

"Programul Prima Casã are o cotã foarte micã în
totalul tranzacþiilor imobiliare"

Programul Prima Casã are o cotã foarte micã în totalul tranzacþiilor din

sector, conform lui Radu Ziliºteanu, care ne-a explicat: "La 700.000 de

tranzacþii, Programul Prima Casã genereazã 20.000, care înseamnã o pi-

cãturã într-un ocean".

Expertul imobiliar ne-a spus cã, din totalul tranzacþiilor imobiliare, doar

între 20% ºi 40% sunt fãcute prin credit bancar, însã nu existã date con-

crete care sã ilustreze situaþia exactã din domeniu. Restul tranzacþiilor

sunt finanþate din surse proprii, împrumuturi particulare, rate la dezvol-

tator etc. În general, se cumpãrã apartamente medii, ne-a mai spus dom-

nia sa, menþionând: "Noi livrãm între 40.000 ºi 50.000 de locuinþe pe an.

Jumãtate sunt în mediul rural, iar din jumãtatea din mediul urban 50%

sunt în regie proprie ºi restul de la dezvoltatori. Aºadar, dezvoltatorii

imobilari dau 10.000-15.000 de locuinþe noi pe an, ceea ce este foarte pu-

þin. Mai este suficient loc pe piaþã pentru locuinþe noi, dar ne lovim de

problema finanþãrii".

Potrivit specialistului, sunt multe date care ar putea conduce la ideea cã

urmeazã o nouã crizã, însã o crizã poate fi judecatã fie la nivel global, fie

european sau naþional: "Problema, la noi, este cã, în mare parte, creºte-

rea economicã de 7% se bazeazã pe consum. Însã, în acest an, nu mai

avem alimentare pentru creºtere din consum ºi tindem sã mergem pe

deficite. Statul are foame de bani, a mãrit impozitele locale etc., ceea ce

înseamnã cã nu stãm deloc bine. Am avut creºtere mare, dar nesustena-

bilã ºi nu ne putem baza pe ea în continuare".

IULIAN IANCU, CÃTRE BANCHERI:

"Sã vã dezbrãcaþi de haina partizanatului
ºi sã veniþi în întâmpinarea soluþionãrii

dezechilibrului"
Modul conflictual în care au decurs

dezbaterile pe legile senatorului

Zamfir la Comisia de industrii din

Camera Deputaþilor l-au uimit pe

Iulian Iancu, preºedintele acestei

comisii, care a remarcat: "Nu am

mai avut niciodatã o situaþie atât de

încordatã ºi conflictualã în aceastã

comisie", continuând: "Balanþa co-

mercialã totalã a României înregis-

tra minus 3 miliarde euro înainte

de aderare, iar acum este minus 12

miliarde euro. Situaþia este de 19

ori în defavoarea noastrã, în raport

cu Polonia, ºi de 24 de ori în raport

cu Slovenia, Slovacia ºi Ungaria la

un loc. Poate fi Ungaria, faþã de noi,

într-o situaþie atât de avantajoasã

când ºtim care este diferenþa dintre

terenurile ºi produsele agricole

româneºti ºi cele ungureºti? Am

dat aceste cifre, dintr-un studiu pe

domeniul agricol, ca sã vedeþi cât

de mult s-a prãbuºit România ºi cât

de gravã este situaþia per ansamblu

a þãrii noastre, în raport cu celelalte

þãri. Nici mãcar Bulgaria nu mai

este un reper de folosit.

De ce suntem astãzi aici? De ce

vorbim acest subiect? De ce acest

subiect este proiect de lege? De ce

avem acest tip de discuþie ºi aceas-

tã tensiune? De ce simþim nevoia

sã reglementãm? Nu cumva s-a

creat un dezechilibru care s-a dus

la o extremã atât de mare încât se

simte nevoia unei intervenþii legis-

lative? Nu era firesc ca el sã fie an-

ticipat ºi atenuat din timp? Nu era

firesc sã încercãm cu toþii sã inter-

venim în favoarea reglementãrii

pentru a atenua dezechilibrul res-

pectiv? Doar sinceritatea ne mai

poate salva, ca formã supremã a

curajului. Nu mai puteam salva si-

tuaþia decât dacã avem sinceritate.

Dacã rãmânem partizani - ori poli-

tic, ori economic -, atunci se va

menþine dezechilibrul ºi suferinþa

va plesni. Nu am fi avut aceastã dis-

cuþie dacã nu am fi avut un deze-

chilibru. Poate cã domnul senator

(n.r. Daniel Zamfir) nu a avut for-

mula cea mai bunã, poate nu are

limbajul cel mai potrivit, poate nu

are forma idealã de dialog cu dum-

neavoastrã, poate nu mai are rãb-

darea necesarã, pentru cã nu este

nimeni perfect, dar el a avut cura-

jul sã-ºi asume tot oprobriul tutu-

ror celor care l-au transformat în

þintã. Este foarte greu sã devii þintã

ºi sã ai rãbdarea sã duci aceastã

cruce. Poþi sã nu ai cele mai bune

argumente, pentru cã nu eºti cel

mai bun expert în domeniu. Dum-

neavoastrã (n.r. cãtre bancheri)

sunteþi experþi ºi dumneavoastrã

trebuie sã vã dezbrãcaþi de aceas-

tã hainã a partizanatului ºi sã ve-

niþi în întâmpinarea soluþionãrii

dezechilibrului".


